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بگو چه می شنوی تا بگویم کیستی!
گفت وگوي»جوان« با يونس محمودي  گلستانه ، پژوهشگر  موسيقي

 موسيقي در كشور ما طي يك قرن 

جواد محرمی
اخير ب�ا فرازوفروده�اي زيادي   گفت  وگو

روبه رو بوده و سبك هاي مختلف 
در برهه هاي مختلف، طيف هاي گسترده اي از اجتماع را درگير 
كرده است. آسيب شناسي موسيقي در ايران و آنچه از آن به 
عنوان موسيقي رس�انه اي ياد مي ش�ود موضوعي است كه 
درباره آن با يونس محمودي گلستانه، فعال و پژوهشگر عرصه 
موسيقي به گفت وگو نشسته ايم. اخيراً از وي كتابي با عنوان 
»موسيقي رسانه، قالب ها، كاربردها و كاركردها« به زيور طبع 

آراسته شده است.

 احتمالاً مخاطب خيلي با عبارت موسيقي رسانه مأنوس 
نباش�د. خوب اس�ت توصيفي مبس�وط در اين باره ارائه 

كنيد.
مفهوم »موسيقي رسانه« يك كل و به  معناي تمامي موسيقي هايي 
است كه از آنها در رسانه ها استفاده مي شود. »موسيقي رسانه اي« 
طبق تعريفي كه ارائه كرده ام، زيرمجموعه موس��يقي رسانه و به 
مفهوم موسيقي ای است كه تنها به منظور استفاده در رسانه هاي 
صوتي- تصويري و در تركيب با قالب هاي رسانه اي ساخته شده 
است. موسيقي رس��انه اي گونه اي از صوت و موسيقي با كاركرد 
نمادين است كه تنها با هدف كاربري خاص رسانه اي توليد شده و 
به طور معمول كاركردي غير از رسانه اي كه به منظور استفاده در 
آن ساخته شده ندارد. »موسيقي رسانه اي« به معناي موسيقي 
مختص رسانه ها )راديو، تلويزيون، فيلم هاي سينمايي، انيميشن، 

بازي هاي رايانه اي و ساير رسانه هاي صوتي و تصويري( است. 
 پژوه�ش موس�يقي رس�انه را از چه زماني ش�روع 

كرديد؟
من از همان ابتداي ورود به دانشگاه صداوسيما يعني سال 1386 
وقتي با چالش هاي موس��يقي و رسانه مواجه ش��دم و براي آثار 
رسانه اي مختلف موسيقي مي ساختم يا انتخاب مي كردم به ايده 
موسيقي رسانه فكر مي كردم اما پژوهش جدي در اين مورد را از 
اوايل دوره كارشناسي ارشد يعني سال 1392 آغاز كردم. آن زماني 
كه در دانشگاه صداوس��يما درس مي خواندم، مراجعه كنندگان 
زيادي داشتم كه براي كارهاي راديويي و تلويزيوني خواهان توليد 
يا انتخاب موسيقي بودند اما دقيقاً نمي دانستند چه موسيقي ای 
مناسب آن برنامه است. در همان ايام و احوال بود كه متوجه شدم 
نه موسيقيدان ها دقيقاً متوجه نيازها و شرايط رسانه مي شوند و 
نه دست اندركاران رسانه درك مناسبي از موسيقي و موسيقيدان 
دارن��د. همان طور كه پيش تر اش��اره ك��ردم، عن��وان پايان نامه 
كارشناسي ارشد من »موسيقي ايراني به مثابه موسيقي رسانه اي« 
بود كه محتواي آن يك بخش از كتاب موسيقي رسانه را به خود 
اختصاص داده است. من بخش هايي از اين پايان نامه را در شكل 
طرح پژوهشي و نيز جزوات آموزش��ي به بخش هايي از سازمان 
صداوسيما ارائه كردم و از بطن آن طرح پژوهشي مفاد آموزشي 
و نيز دستورالعمل هايي در خصوص موسيقي رسانه اي استخراج 
ش��د! من محتويات آن را در بخش هاي مختلف صداوسيما و نيز 
در برخي مراكز اس��تان ها تدريس كردم. چندي پيش در كمال 
ناباوري مشاهده كردم در مراسمي باشكوه در سالن همايش هاي 
صداوسيما از طرح »موسيقي رسانه اي ايراني« رونمايي كردند و از 
آن پس موسيقي آگهي هاي بازرگاني راديو و تلويزيون تغيير كرد 
و آن را به صورت شبه ايراني مي شنويم! اگر دقت كنيد ملاحظه 
خواهيد كرد ك��ه به تازگي و بع��د از تغيير رويكرد صداوس��يما 
نسبت به هويت موسيقي رسانه اي ش��بكه هاي فارسي زباني كه 
رويكردشان ضدايراني است براي جذب مخاطب ايراني از هويت 

موسيقي ايراني در بيان موسيقي رسانه اي استفاده مي كنند!
 آيا پژوهش هاي شما در زمينه موس�يقي رسانه در 

سازمان صداوسيما مورد توجه قرار گرفته است؟
بنده چند سال پيش ذيل همين پايان نامه و طرح هاي مستخرج 
از آن لزوم ارائه موسيقي رس��انه اي در رسانه ملي با هويت ملي و 
اين پرس��ش و چالش را مطرح كرده بودم ك��ه چرا محصولات و 
كالاهاي ملي كه در رسانه ملي تبليغ مي شود با هويت موسيقي 
ملي و ايراني ارائه نمي ش��وند؟ همان طور كه ع��رض كردم اين 
ايده را در سال 1396 به صداوسيما ارائه كرده بودم اما متأسفانه 
در اين ارائ��ه و رونمايي حقوق مادي و معنوي من رعايت نش��د 
و حتي نام��ي از بنده به عن��وان صاحب طرح برده نش��د! خيلي 
خوشحالم كه توانسته ام منش��أ اثر و تغيير باشم و ايده پايان نامه 
كارشناسي ارش��د من در سطح ملي اثرگذار ش��ود! اين موضوع 
اعتمادبه نفس من را بالاتر مي برد و ش��ايد اگر از حمايت شخص 
يا گروه ذي نفوذي برخوردار بودم يا حق��وق مادي ام پرداخت يا 
دست كم اين ايده و طرح به  نام بنده ثبت مي شد، از امتيازات در 
نظر گرفته شده براي طرح هاي ملي در بنياد ملي نخبگان استفاده 
مي كردم. موسيقيدانان و استاداني كه س��ال هاي سال  از منابع 
مالي صداوسيما در بخش هاي مختلف آموزشي، پژوهشي و هنري 
استفاده و جايگاه و اعتبار پيدا كرده اند و توليدات موسيقايي خود 
را زير چتر صداوسيما و ساير نهادهاي هنري داراي رديف بودجه 
انجام داده اند، تا زمان رسيدن به بازنشستگي معمولاً اثربخشي و 
اثرگذاري متحول كننده اي در حوزه موسيقي رسانه نداشته اند و 
من به عنوان يك پژوهشگر مستقل بيرون از رسانه، به  گفته يكي 
از مديران ارشد موسيقي صداوس��يما كار نكرده نسل هاي قبلي 
را انجام داده و با ارائه كتاب موس��يقي رسانه خلأ را پر كرده ام كه 
هرچند حتماً كاس��تي هايي دارد اما پژوهشي پيشگام است كه 
مي تواند مبناي تحقيقات پيش��رفته بعدي قرار گيرد و به گفته 
يكي از استادان دانشگاه صداوسيما پژوهش اخير بنده مي تواند 
در كنار پژوهش هاي ارزنده خود ايشان سرفصلي براي راه اندازي 
كارشناسي ارشد رشته موسيقي رسانه شود، البته اميدوارم آنها كه 
در همان مركز آموزشي در نقد كتاب برخي پاراگراف ها يا اغلاط 
ويراشي را مستمسك قرار داده بودند، زمان ارزشمندشان را براي 
مطالعه كتاب و مشورت با متخصصان موسيقي صرف كنند و اين 
پژوهش و چرخه تحقيقاتي را كه در پيوند با آن است از دستيابي 

به اهدافش باز ندارند. 
 الان دانشگاه صداوسيما رشته موسيقي ندارد؟

 خير! حدود 10س��ال  اس��ت رش��ته موس��يقي از اين دانشگاه 
هنري- رسانه اي حذف شده است! در آن سال ها كه من آنجا درس 
مي خواندم و كار مي كردم اصلًا ديد خوبي نس��بت به موسيقي و 

موسيقيدان در دانشگاه صداوسيما كه آن زمان دانشكده بود وجود 
نداشت. پرداختن به موسيقي رسانه اي به صورت علمي و روشمند 
يك ضرورت تاريخي مي نمايد و دانش��گاه هايي مثل دانش��گاه 
صداوسيما كه بيش از يك دهه است رشته موسيقي در آن به علت 
برخي حساسيت ها تعطيل شده است در شرايط كنوني مي توانند 
با رويكردي جديد به موس��يقي مورد نياز رسانه بپردازند و ديگر 
نياز به اين نخواهند داشت كه از ادوات موسيقي و سازها به صورت 
حرفه اي مورد نظر موسيقيدان ها استفاده كنند. موسيقي رسانه اي 
عمدتاً به وسيله رايانه ساخته مي شود. در اين زمينه كشورهاي 
مختلفي در اروپا و چند مركز تحقيقاتي در امريكا و استراليا دست  
به كار شده و رشته موسيقي رسانه را در مقطع كارشناسي ارشد 
راه اندازي كرده  اند و در پژوهش��گاه ها و مراكز تحقيقاتي به اين 

موضوع جديد مي پردازند. 
 در دوره آق�اي دكت�ر اس�فندياري تلاش�ي ب�راي 

بازگرداندن رشته موسيقي انجام نشد؟
مطلع ش��ده ام كه براي راه اندازي كارشناس��ي ارش��د موسيقي 
رسانه اقداماتي انجام اما نيمه كاره رها شده است! به نظر مي رسد 
كارتاجايي پيش رفته ولي نيروي متخصص يا كسي كه كار را پي 
بگيرد و براي اين  كار زمان صرف كند نبوده اس��ت! دقيقاً مطلع 
نيستم چون من ارتباطي با دانشگاه و سازمان صداوسيما ندارم، 
ولي به ياد دارم يكي از اس��تادان بزرگوار دانش��گاه صداوسيما با 
بنده تماس گرفتند و گفتند كتاب موس��يقي رسانه و پايان نامه 
كارشناسي ارشدتان را بياوريد تا در دانشكده چاپ كنيم و آن را 
در كنار برخي مقالات رفرنس و منبعي براي راه اندازي اين رشته 
قرار دهيم و حتي اين ذهنيت وجود دارد و گفت وگوهايي انجام 
شده كه براي دانشكده ها و دپارتمان هاي مختلف اين دانشگاه دو 

واحد موسيقي رسانه اي تعريف ش��ود، چراكه تا به حال استادان 
ارجمند موسيقي به دانشجويان مطالبي درس داده اند كه به  رغم 
ارزشمندي هنري! براي دانشجو و كنش��گر رسانه اي بي فايده و 
ناكارآمد بوده است. به  نظر مي رسد هنوز درك درستي از موسيقي 
رسانه اي در محافل آكادميك رسانه اي ما وجود ندارد. دانشكده 
صداوسيما نياز دارد موسيقيدان رس��انه اي پرورش دهد. ما نياز 
به يكس��ري دانش آموخته بين رش��ته اي داريم كه فهم درستي 
از موسيقي رسانه اي داشته باش��ند، نه اينكه موسيقيدان صرف 
باش��ند و فقط بر نوازندگي و اجراي موس��يقي مش��رف باشند؛ 
افرادي كه رس��انه را بشناس��ند و در كنار آن فهم درستي هم از 
موسيقي داش��ته باشند. نوازنده صرف موس��يقي نمي تواند نگاه 
جامع به اين مسئله داشته باش��د. سال هاست موسيقي و رسانه 
باهم همسو نبوده اند و موسيقيدان و كنش��گر رسانه اي معمولاً 
اصطكاك و چالش داش��ته اند! دليل اين مس��ئله فقدان تفاهم و 
اجماع بر س��ر تعاريف علمي در مورد موس��يقي در رسانه است. 
دانش��گاه صداوس��يما مي تواند اقدام كند و به ص��ورت مبنايي 
موسيقي سازمان صداوس��يماي جمهوري اسلامي ايران را طي 

چند سال تغيير دهد. 
 پژوهش�ي كه ش�ما درباره موسيقي رس�انه انجام 
داده ايد ظاهراً در برخي رويدادهاي هنري نيز مورد 

توجه قرار گرفته است. 
بله، اين پژوهش تا به حال در دو جش��نواره ملي در س��ال 1403 
توفيق حاصل كرده است؛ در بخش پژوهش نخستين جشنواره 
ملي موس��يقي خلاق حائز رتبه اول ش��د و همين طور در بخش 
پژوهش چهلمين جشنواره موسيقي فجر به اين پژوهش رتبه دوم 

اعطا شد، در حالي كه رتبه اول به يك ترجمه تعلق گرفت!
 ظاهراً رويكرد صداوسيما هم چه در موسيقي و چه در 
سريال سازي در برخي دوره ها به سمت اصالت دادن 

به سرگرمي تمايل داشته است. 
در دو دهه اخير و به مرور و با فاصله گرفتن از آرمان هاي فرهنگي 
اصيل انقلاب متأسفانه موسيقي حالت تخديري پيدا كرده است 
و ما درحال پيوستن به جرياني جهاني هستيم كه تلاش مي كند 
جامعه را خيلي سطحي بار بياورد و موسيقي را به عنوان كالايي 
توليدي- مصرفي به عنوان سرگرمي بردگان جديد ارائه كند. اگر 
به شبكه هاي اجتماعي توجه كنيد، خواهيد ديد وقتي مي خواهيد 
رده ش��غلي و تخصصي خود را درج كنيد، موس��يقي معمولاً در 
دسته س��رگرمي تعريف و ارائه مي ش��ود! الان كتابچه اي تحت 
عنوان سند راهبردي شعر و موسيقي رسانه ملي روي ميز مطالعه 
من قرار دارد كه يكي از مديران رس��انه به بنده داده اند تا مطالعه 
كنم و نظر اصلاحي بدهم. در بخش��ي از اين سند به فرمايشات 
رهبر معظم انقلاب در مورخ پنجم آذر 1375 اش��اره شده است: 
»موسيقي را هدف دار، جهت دار و معنا دار طراحي و اجرا كنيد 
و صداوسيما موظف ترين و مسئول ترين مركز براي اين 
كار اس��ت.« اكنون دو دهه از آن تاريخ مي گذرد. اين 
سؤال مهمي اس��ت كه از خود بپرس��يم چقدر به اين 
مطالب و آرمان ها عمل شده است؟ سند تحول رسانه 
ملي افق سال 1405 است و خوب است بررسي شود كه 
دست اندركاران موس��يقي چقدر به اين مطالبه نزديك 
شده اند. الان متأسفانه طوري القا شده است كه 
جوان م��ا فكر مي كند موس��يقي ايران 
صرفاً در سال هاي قبل از انقلاب رشد 
داشته اس��ت و در اين چهار دهه 
فقط تخريب ب��وده و محدوديت! 
بديهی است كه ايجاد نوستالژي 
در م��ورد ي��ك نظام سياس��ي 
منسوخ ش��ده براي نسلي كه آن 
دوران را نزيسته و هيچ شناختي از 
واقعيات تاريخي ندارد و اطلاعات 
خ��ود را از ش��بكه هاي اجتماع��ي 
دريافت مي كند، براي دس��تيابي به 
غايت الام��ال برخي اف��راد هدفمند و 
بابرنامه مبني بر پيوند س��رمايه داران 
پيش و پس از انقلاب به هدف مشتركي 
به نام پول است. توجه كنيد كه قبل 

از انقلاب چند س��الن معدود از جمله تالار وحدت ساخته شده و 
چند فس��تيوال براي خواص برگزار شده اس��ت و مابقي طرح ها 
ناتمام مانده و رها شده اند! اما اغلب سالن هاي كنسرت و نمايش 
و دانشكده هاي موسيقي پس از انقلاب س��اخته شده است. اين 
 همه موسيقيدان و دانش��جوي موس��يقي، مراكز و رويدادهاي 
موسيقي، مجلات، تحقيقات، فروشگاه هاي ساز و ادوات موسيقي 
و جش��نواره ها همه بعد از انقلاب ايجاد شده و شكل گرفته است 
اما برخي اس��تادان باقي مانده از س��وي ديگر تاريخ، همواره به 
نسل جديد القا كرده اند كه دوران طلايي دهه 40 تا 50 بوده و ما 
هنرمندان دست اول و شما دست دوم و سوم هستيد! اين استادان! 
كه تاريخ بعدها به روشني در مورد ايش��ان قضاوت خواهد كرد، 
ديكتاتورهايی خودخواه هستند كه به هيچ چيز به  جز خودشان 
و دنياي خودشيفتگي شان اهميت نمي دهند و چيزي بيرون از 
اين دنياي كاذب را به رسميت نمي شناسند و اين خودشيفتگي 
اساس��اً درد ش��ايع اهل هنر اس��ت كه مي خواهند همواره ديده 
شوند، ستايش شوند، تشويق ش��وند و بر صدر باشند! هنرمندان 
اهل معرفت هم كم نداريم اما شهره نيستند و گمنامند. اينها كه 
شهره و متنعم هستند، خيلي چيزها را داده اند كه اين توفيقات را 
گرفته اند. شما ببينيد اين  همه كتاب، تأليف و پژوهش اينها همه 
پس از انقلاب شكل گرفته است اما از اين فضاي گل آلود و اعوجاج 
پيرامون موسيقي كه رفع آن بيش از هر چيز نيازمند پژوهش و 
ايجاد بحث هاي چالشي، جلسات و كنفرانس ها براي رسيدن به 
تعاريف و راهكارهاي عملي بود، برخي مديران ناآگاه و برخي كه از 
ريشه مخالف موسيقي بودند براي تخريب و زدن موسيقي استفاده 
كردند و مطربان هم با كاهلي، مطالعه نداشتن، قلم فرسايي نكردن 
و پيگيري نكردن همواره منتظر بوده اند تا براي ايشان فرش قرمز 
پهن و از نبوغ بي بديل شان استقبال شود! اينها آن مطرب معتاد 
فيلم آژانس شيشه اي را به ذهن من متبادر مي كنند كه در ميان 
همه زدوخورده��ا در فكر فرار كردن و رفتن به يك گوش��ه دنج 
براي عياشي و ساختن خود بودند. اينها فرق دارند با موسيقيدان 
اصيلي كه من از آنها دفاع مي كنم. اينها مطربند و اكثريت هستند 
و هرچه بر سر موسيقي و موس��يقيدان آمده را خود اين  جماعت 
رقم زده اند، حتي اتفاقات ناگوار سال هاي ابتداي دهه60. برخي 
از اهل موس��يقي كه به ادارات و دواير دولتي نفوذ كرده بودند، از 
فقدان مردان بزرگ و جهل برخي مديران وقت استفاده و از منابع 
دولتي هنر براي منافع ش��خصي سوءاستفاده كردند، براي مثال 
شما وقتي وارد مركز موسيقي صداوس��يما مي شويد و سازوكار 
آنها را مي بينيد، تعجب مي كنيد. اين همه اركسترهاي مختلف 

و اين همه توليدات براي چه بوده اس��ت؟ اركس��تر بانوان به چه 
كارش مي آمده؟ آيا صداوسيما محل ضبط مجاني موسيقي هاي 
بي كيفيت و نازل بوده اس��ت؟ و حالا چرا اين رسانه بزرگ و ملي 
كه هنوز اين شانس را دارد كه اقش��ار مختلف مردم و تيپ هاي 
مختلف اجتماعي را جذب كند از بام تا شام موسيقي هاي كساني 
را پخش مي كند كه چون هي��چ جاي ديگري خري��دار ندارند، 
موسيقي شان را مجاني به صداوس��يما مي دهند تا پخش كند؟! 
 امروزه صداوس��يما ديگر رسانه اي س��نتي و آنالوگ نيست! يك 
mass media يا ابررس��انه جمعي است كه وارد عرصه  و دوران 
production و broadcasting  ش��ده اس��ت. اين س��ازمان 
رس��انه اي براي موس��يقي اين  همه دس��تگاه عريض و طويل و 
هزينه كردهاي غيرضروري لازم ندارد. فناوري هاي نوين و نيروي 
متخصص رس��انه اي- موسيقايي و نيز برون س��پاري توليدات با 
حضور موسيقيداناني كه بتوانند ش��كاف بين جامعه موسيقي و 
رسانه را پركنند، بسياري از مش��كلات را حل خواهند كرد. اين 
 همه موسيقي در كشور پس از انقلاب رشد كرده اما كمترين سهم 
در اين تحويل را در س��ال هاي اخير مركز موس��يقي صداوسيما 
داشته اس��ت، چون برخي كس��اني كه آنجا بودند از رسانه براي 
اهداف شخصي استفاده كرده اند. موسيقي در ايران به طور كلي 
و موسيقي در رسانه ملي به طور خاص آنقدر كه از اهل موسيقي 
لطمه ديده از جاهاي ديگر لطمه نخورده است. اين خيلي مسئله 
مهمي اس��ت كه كليت موس��يقی صداوس��يما متحول شود اما 

معتقدم اين تحول بايد از دانشكده صداوسيما آغاز شود. 
 اصلًا سابقه ذهني ای كه ما از انقلاب اسلامي داريم، 
بخش قابل توجي از آن به واس�طه موسيقي ماندگار 
مانده است. در واقع موس�يقي بهترين مكمل براي 
تصوير در برهه انقلاب اس�لامي بود و اين به دوران 

دفاع مقدس هم سرايت كرد و ادامه داشت. 
من معتقدم ش��كل روح مردمان يك جامعه ش��بيه موسيقي ای 
مي شود كه مي ش��نوند. من در جلس��ه اول درس  گفتارهايم با 
عنوان درك و دريافت موسيقي در فرهنگسراي ارسباران گفتم 
»بگو چه مي ش��نوي تا بگويم كيس��تي«. در حقيقت موسيقي 
هم بازتاب روحيات مردمان زمانه اس��ت و هم ش��كل دهنده به  
آن. چندي پيش در جلس��ه اي خطاب به هنرمند گرامي جناب 
آقاي آقاي حسام الدين س��راج گفتم من اگر گاه به گاه به برخي 
از قطعات موسيقي كه ش��ما چندين دهه قبل خوانده ايد گوش 
ندهم، معنويت درونم فروكش مي كند. من معمولاً در طول روز 
به موسيقي هاي ايراني كه پيش از سال 1378 ساخته شده گوش 
مي دهم، حتي گاه فيلم هاي آن سال ها را كه از تلويزيون پخش 
مي ش��ود مي بينم چراكه آن فيلم ها- كه اتفاقاً جناب آقاي دكتر 
اسفندياري كه از ايشان نام برديد، تحت عنوان سينماي ملي در 
حال تبيين آن در يك طرح تحقيقاتي دكترا هس��تند- به رغم 
ضعف هاي تكنيكي و س��اختاري به  علت صداقت و سادگي شان 
براي من و شايد برخي از هم نسلان من اثرگذار هستند! اما اينكه بر 
نسل هاي جديد نيز همان اثر را داشته باشند يا نه، نمي دانم. به  هر 
صورت من موسيقي آن دوران را دوست دارم، حالا چه موسيقي 
مرتبط با انقلاب و جنگ و چه ساير موسيقي هاي آن دوران و اتفاقاً 
چند سال  پيش مستندی با عنوان »با نواي كاروان« ساختم كه 
در مورد موسيقي و اثرگذاري آن در دوران جنگ ايران و عراق و 
نيز موسيقيدانان فعال در آن عرصه بود،  بعدتر مي  توانيم خيلي 
مبسوط در مورد موسيقي جنگ و دفاع مقدس گفت وگو كنيم. 

 الان با مفاهيم روزآمدي مثل هوش مصنوعي روبه رو 
هستيم كه به س�رعت دنيا را درمي نوردد و تأثيرات 
عميقي بر همه چيز مي گذارد. موسيقي در اين فرايند 

با چه چالش هايي روبه رو است؟
 در واقع س��رعت تحولات آنقدر بالاس��ت كه نياز ب��ه تعريف و 
بازتعريف مك��رر ايده ها ضروري به نظر مي رس��د. زماني كه من 
پژوهش كتاب موسيقي رسانه را ش��روع كردم، اساساً با چالش 
يا امكاني به  عن��وان هوش مصنوعي مواجه نبودم. »موس��يقي 
ايراني به مثابه موسيقي رسانه اي« اولين پژوهش من در زمينه 
موسيقي رس��انه بود كه در دوره كارشناسي ارش��د انجام دادم 
و يكي از فصل  هاي اين كتابي ش��د كه اخيراً با عنوان موسيقي 
رسانه منتشر شده و در حال حاضر كوشش من اين است كه در 
ادامه اين پژوهش هاي سلس��له وار، پژوهش جديدم را در قالب 
كتابي با عنوان »موسيقي خلاق و رس��انه هاي هوشمند« طی 
امسال  منتشر كنم كه مباحث و مفاهيمي مانند هويت، اخلاق 
در هنر، حق��وق مادي و معنوي آثار هنري، اقتصاد موس��يقي و 
مباحثي را كه ب��ا رواج هوش مصنوعي نياز ب��ه بازتعريف دارند، 
با نگاه بين رش��ته اي واكاوي مي كند. غايت مطلوب براي من در 
اين پژوهش ها اين اس��ت كه دس��تاوردهاي تحقيقاتي بستري 
براي تدوين مفاد آموزشي مرتبط با موسيقي رسانه فراهم آورد، 
چراكه برخي از سرفصل هاي درس��ي قديمي موسيقي به طور 
عام و به طور خاص دروس مرتبط با موس��يقي در رس��انه ديگر 
پاسخگوي نياز دانشجويان اين رشته نيس��ت و نياز به بازنگري 
در عناوين و محتواي واحدهاي درس��ي براي آموزشي كارآمد 
در عصر جديد احساس مي شود، زيرا محتواي دروس دانشگاه از 
شرايط زماني عقب است، از اين رو برای دانشجويان رسانه اي كه 
معمولاً دانشگاه را محلي در راستای گرفتن مدرك يا الزامي براي 
استخدام مي بينند و آموزش هاي مورد نياز خود را در مؤسسات و 
كلاس هاي آزاد دنبال مي كنند، تا به حال محتوا و روش تدريس 
موسيقي به همان شكلي بوده كه برای دانشجويان و هنرجويان 
تخصصي موسيقي بوده اس��ت. در دوره هاي آموزش موسيقي 
در رس��انه به  علت زمان كم و نبودن منابع مناس��ب اين دوره ها 
اثربخشی و كارايي چنداني براي دانشجويان و دست اندركاران 
راديو و تلويزيون نداشته اس��ت. در پژوهش اخيرم كه در شكل 
كتاب منتشر شده تلاش شده است اين نقيصه جبران و زمينه اي 
براي تحقيقات گسترده تر بعدي در موضوع موسيقي رسانه فراهم 
شود. به  رغم همه مطالبي كه در مورد هوش مصنوعي گفته شد، 
در موسيقي رسانه اي كه در اينجا موضوع بحث اصلي ماست، هنر 
شهودي چندان موضوع بحث نيست و اتفاقاً اين شكل از موسيقي 
و بيان رسانه اي جايي است كه در آن مي توان از هوش مصنوعي 
بيشترين بهره را برد چراكه در موسيقي رسانه اي، سرعت توليد و 
انتقال حرف اول را مي زند و از طرفي موسيقي رسانه اي موسيقي 

شنيده شدن است، نه گوش دادن!

 به  نظر مي رسد هنوز درك درستي
از موسيقي رسانه اي در محافل 

آكادميك رسانه اي ما وجود ندارد. 
دانشكده صداوسيما  نياز دارد 

موسيقيدان رسانه اي  پرورش دهد. 
ما نياز به يكسري دانش آموخته  بين 

رشته اي داريم كه فهم درستي از 
موسيقي رسانه اي داشته باشند، نه 

اينكه موسيقيدان صرف باشند 
و فقط بر نوازندگي 

و اجراي موسيقي مشرف 
باشند؛  افرادي كه رسانه را 

بشناسند. نوازنده 
صرف موسيقي نمي تواند

  نگاه جامع
 به اين مسئله 

داشته باشد

محتواي دروس دانشگاه از شرايط زماني 
عقب اس�ت، از اين رو برای دانش�جويان 
رس�انه اي كه معم�ولاً دانش�گاه را محلي 
در راس�تای گرفتن مدرك يا الزامي براي 
استخدام مي بينند و آموزش هاي مورد نياز 
خود را در مؤسسات و كلاس هاي آزاد دنبال 
مي كنند، تا به حال محتوا و روش تدريس 
موس�يقي به همان ش�كلي بوده كه برای 
دانشجويان و هنرجويان تخصصي موسيقي 
بوده است. در دوره هاي آموزش موسيقي 
در رس�انه به  علت زمان كم و نبودن منابع 
مناس�ب اين دوره ها اثربخش�ی و كارايي 
چنداني براي دانشجويان و دست اندركاران 
اس�ت نداش�ته  تلويزي�ون  و  رادي�و 
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